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Z  O B C E

PTÁTE SE…

l Do Svinař objížďkou 
přes Zadní Třebaň 
Až do 10. května bude zcela uzavřena 
silnice II/115 mezi Řevnicemi a Svinařemi. 
Objížďka je vyznačena přes Zadní Třebaň.

l Přes Radotín o 30 – 40 minut déle 
Na opačné straně bude až do 2. srpna 
probíhat přestavba světelné křižovatky 
U Koruny v Radotíně. Křižovatka sice ne-
bude zcela uzavřena, ale dopravní omezení 
již v uplynulých dnech prodloužila řidičům 
cestu přes Radotín o 30-40 minut.

l Sledujte kvůli rekonstrukcím aktuální 
změny jízdního řádu ČD. 
Na železnici pokračuje rekonstrukce úseku 
mezi Smíchovem a Radotínem. Probíhá 
přestavba stanice Radotín, výstavba nové za-
stávky v Chuchli blíže k přejezdu, rekonstruk-
ce mostů a další práce. S pracemi na trati je 
spojeno množství změn jízdního řádu v prů-
běhu celého roku, proto vám doporučujeme 
sledovat změny na webu ČD (www.cd.cz/
mimo) nebo v mobilní aplikaci Můj vlak.

l Plány na novou silnici 
do Prahy 
Mnohem vzdálenější časový horizont má 
přeložka silnice II/116, plánovaná Středo-
českým krajem. Jde o zcela novou silnici, 
jež má za cíl nahradit stávající komunikaci 
vedoucí od Pražského okruhu z Prahy-Ře-
poryjí přes centra obcí Ořech, Chýnice, 
Kuchař a Mořina. Nová komunikace bude 
obce míjet a končit by měla na okraji obce 
Lety ve směru od Rovin. 
Došlo již k jednání mezi zástupci obce 
a kraje. Obec Lety si jako podmínku sou-
hlasu s uvedenou stavbou na katastru obce 
bude klást vybudování přeložky silnice 
okolo osady Jitřenka, tak jak je pro ni 
vyhrazena rezerva v územním plánu. 
Přispělo by to, kromě odstranění nebezpeč-
ného esíčka v osadě Jitřenka, také ke zklid-
nění dopravy u nové letovské školy. 

Probíhají také jednání se zástupci obce Dobři-
chovice o možnosti protažení nové komunika-
ce okolo obce Lety a Dobřichovice.  

 Marek Stránský, zastupitel

Funguje již sběrné místo?
Od 1. března je opět otevřeno sběrné místo 
v ulici Polní v tyto časy: Po, Út, ČT, Pá:  
7 – 12 hod., St: 13 – 17 hod., So: 10 – 12 hod.

Kam s větvemi?
Od 1. do 30. dubna můžete vozit větve vždy 
v sobotu od 10 – 12 hod. k řece Berounce 
pod Srubem na čarodějnice.

Co s bioodpadem?
Na začátku března odstartoval pravidelný 
svoz bio odpadu z domácností. Funguje 
každou středu v lichém týdnu až do konce 
listopad. Službu lze objednat na obecním 
úřadu. Biologicky rozložitelný odpad lze 
také odkládat na sběrné místo v ulici Polní 
nebo přímo v kompostárně naproti. 

V případě většího objemu nabízí obec 
zapůjčení, přistavení a odvezení kontejneru 
na bioodpad přímo z vaší zahrady za jedno-
rázový poplatek 400 Kč.

Kdy proběhne svoz velkoobjemového 
a nebezpečného odpadu?
V sobotu 24. dubna v dopoledních 
hodinách. Upřesnění bude odesláno přes 
mobilní rozhlas.

Jaké jsou počty lidí s covidem 
v naší obci?
Dozvíte se přehledně na stránkách 
Mobilního rozhlasu:
www.obec-lety.mobilnirozhlas.cz/covid-report

Ikonu mobilního rozhlasu najdete ve spod-
ní části domovské stránky webu obce.

Celý připravovaný projekt je situován do dvou 
lokalit – „Na Hvězdárně” a „Libří”. Ty budou 
osázeny především ovocnými stromy, s nej-
větší pravděpodobností odolnými třešňovými 
odolnými odrůdami, abychom i v obci Lety měli 

v budoucnu skutečnou alej ovocných stromů. 
Projekt bude 100% financován z prostředků Mi-
nisterstva životního prostředí v rámci Programu 
péče o krajinu v roce 2021. 
 Jiří Hudeček, místostarosta

OPRAVA KOMUNIKACE 
MOŘINSKÁ

Jarní práce zastane i nejmladší letovská generace. S úsměvem na tváři makají nejen  
na kurtech, ale také nahoře v Letech.  Foto Lukáš Duzbaba

Vyroste u nás  
nová třešňová alej?
V uplynulých týdnech jsme se zaměřili mj. na projekt 
s pracovním názvem „Třešňová alej”, jehož cílem je výsadba 
nových stromů. Tím se naše obec zapojila do celonárodní 
iniciativy #sazimebudoucnost.

#sázíme budoucnost

Obec Lety provede v měsíci dubnu sanaci 
ulice Mořinská v úseku její horní části po ulici 
Slunečná. Od 6. dubna do ca. 20. dubna nás čeká 
částečné omezení provozu s dílčími intervaly 
úplné uzavírky této komunikace. Prováděcí firma 
malým zemním strojem vytěží zeminu a naplave-
ný materiál při vnitřní straně komunikace u sva-
hu. Následně se naváže s pokládkou prefabrikátů 
do betonu. Průjezd vozidel bude řídit stavba. 
Ve druhé polovině dubna nebude průjezd možný 
vůbec. Bude provedena pokládka asfaltu. O přes-
ném termínu uzávěrky komunikace vás budeme 
informovat.  Barbora Tesařová

POZOR
UZAVÍRKA

!

AKTUÁLNĚ Z DOPRAVY
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Vážení a milí,
Do rukou se vám dostává letošní druhé 
číslo Letováku. Kromě novinek úředních 
a školních jsme se zaměřili na to, jak se vzá-
jemně povzbudit v tomto „divném” čase. 
Zjišťovali jsme, jak se řada z vás udržuje 
v optimistické náladě, co Letováci dělají 
pro posílení svého zdraví. Protože, jak je 
známo, pozitivní emocionální naladění má 
také vliv na produkci vyššího množství se-
rotoninu – známého jako „hormon štěstí“.
Jak si tedy udržet pozitivní naladění 
i v náročnějším období?
Netrapme se tím, co nemůžeme změnit. 
Zkusme se naopak více usmívat. Zaměřme 
se na ocenění všeho dobrého, čeho se nám 
dostává, co přetrvává, a za co můžeme být 
vděční. Vychutnávejme si drobné a šťastné 
okamžiky, které jindy běžně přehlížíme. 
Soustřeďme se na ně a plně je prožijme, ať 
si je později můžeme lépe vybavit z paměti 
a opakovaně se z nich těšit. 

Jsem nadšená, že je u nás řada aktivních 
optimistů, kteří připravují hry a příběhy pro 
ostatní, aby byl cíl, kam vyrazit (i v době 
nepříjemných omezení). 

Jsem vděčná, když vidím, že se snažíme 
udržovat si pořádek v ulicích u svých domo-
vů, a nepotřebujeme k tomu nařízení. 

Mám radost, když potkávám na pro-
cházkách spousty známých a s úsměvem si 
odpovídáme na pozdrav. 

Čím dříve si začneme povídat o radostech 
a starostech běžného života, a nebudeme co-
vidu dělat reklamu, tím dřív přejde. Z historie 
víme, že každá epidemie má svůj konec, tak 
zůstaňme optimisté :-) 
 Barbora Tesařová, starostka

Z  O B C E

POZVÁNKY NA AKCE
Očkování psů a koček 
proti vzteklině a jiným nákazám
l 17. dubna v 15 hod., před OÚ Lety

Brigáda obyvatel Letů 
Úprava školkové zahrady
l 24. dubna od 14 hod., zahrada nové 

budovy MŠ Lety, Karlštejnská 570

Jakou chceme v Letech školu?
Beseda na téma směřování naší 
první ZŠ
l 12. května od 19 hod. nová budova 

MŠ Lety, Karlštejnská 570

V březnu bylo v dobřichovické hale BIOS 
na adrese Pražská 375 slavnostně otevřeno 
velkokapacitní očkovací centrum s pěti očko-
vacími stanovišti a komfortními čekárnami, 
které by za plného provozu mělo zvládat kolem 
700 očkovaných denně.  
Doba provozu: pondělí – neděle 8:00 – 20:00

S registrací vám pomohou 
i na obecním úřadě v Letech
Přihlásit se může každý – v době distribuce 
Letováku ve věku nad 65 let – a ne pouze občané 
Dobřichovic, jak tvrdily místní fámy. Je zapo-
třebí se REGISTROVAT v centrálním rezervač-

ním systému www.registrace.mzcr.cz, kde se 
jako místo vakcinace zvolí Očkovací centrum 
Dobřichovice.

Obecní úřad Lety nabízí občanům pomoc při 
registraci. Informace naleznete na FB i na webo-
vých stránkách centra:  
www.ockovani-dobrichovice.cz

Očkovací centrum vzniklo z iniciativy nad-
šenců z řad dobřichovického Sokola. Samotný 
přípravný organizační tým pracuje zcela zdar-
ma, a vzdal se jakéhokoli nároku na honorář.

Díky za tuto iniciativu, věříme, že společnými 
silami v našem regionu Covid brzy zvládneme. 
 Barbora Tesařová

Zájemci o pracovní místo 
ředitele/ky školy 
se mohou hlásit do 10. května
V současné době přijímáme na obecním úřadě 
přihlášky na pracovní místo ředitele/ky nově 
vznikající ZŠ a již fungující mateřské školy s pů-
sobením na částečný úvazek od září 2021.

Setkání na téma „Jakou chceme 
v Letech školu“ ve středu 12. května
Všichni, kterým není lhostejné, jaká škola u nás 
vznikne, mohou přijít ve středu 12. května  
v 19 hod. do prostor mateřské školy na Slunečné 
louce (Karlštejnská 570). V případě trvajících 
omezení se setkáme online.  Markéta Huplíková

Vyhlásili jsme konkurz 
na ředitele ZŠ Lety
Obecní základní škola vyroste na Slunečné louce v ulici 
Karlštejnská koncem roku 2021 a v září 2022 přivítá první 
žáky. Naším cílem je příjemná škola s dobrými vztahy, která se 
inspiruje tím nejlepším ze současných trendů vzdělávání a rozvíjí 
potenciál každého dítěte.

Můžete hlasovat  
o názvu naší školy

ZŠ A.B. Svojsíka nebo Anežky České? Anketa 
mezi obyvateli Letů ohledně názvu naší první 
základní školy proběhne na:  
www.obec-lety.cz/nase-obec/zakladni-a-mat-
erska-skola-lety/ Více informací na straně 16. 
Neváhejte, zapojte se!  Markéta Huplíková

Stavba školy pokračuje.  Foto Barbora Tesařová

Velikonoční přípravy v plném proudu.
 Foto Jana Khýrová

Očkovací centrum v Dobřichovicích 
funguje i pro Letováky
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NAŠI JUBILANTI

Gratulujeme ke krásným dubnovým 
75. narozeninám paní Janě Bittnerové, Mi-
leně Bolartové, Aleně Kadeřábkové, Haně 
Popelářové a panu Antonínovi Bartůškovi.

Úctyhodných 91 let oslaví v měsíci květnu 
paní Věra Veselá a 90. výročí pan Vratislav 
Nikl. Ze srdce gratulujeme! Stejně tak k 85. 
narozeninám paní Jiřině Vitoušové.

VZPOMÍNKA

V březnu nás opustila Hanka Hudcová – optimistka, energická usměvavá žena, kterou nakonec 
porazila zákeřná nemoc. Hanka byla paní učitelkou s velkým srdcem. Název jejího jazykového 
studia Sluníčko zrcadlilo její energii, radost z práce, kterou si vybrala, radost, jež předávala dál 
nejméně dvěma generacím dětí v našem okolí. Hani, Tvoje energie bude v Letech chybět!
Nedávno nás také opustili pan František Slavík, paní Marie Tichá a paní Libuše Vránová.
Čest jejich památce! Bára Tesařová

VÍTE, ŽE…

l Jako každým rokem byla 10. března vyvě-
šena na budově obecního úřadu tibetská 
vlajka, která připomíná 62. výročí povstání 
Tibeťanů proti čínské okupaci Tibetu.

l K 1. 1. 2021 vzrostl počet trvale hlášených 
obyvatel obce na 1583, k tomu můžeme při-
číst 41 cizinců trvale bydlících u nás obci.

 
l Zahrada u nové budovy na Slunečné lou-

ce bude budována komunitně. Znamená 
to, že budou pořádány brigády (sázení 
stromů, úprava terénu, umístění hracích 
prvků). První se bude konat 24. dubna 
od 14 hod.

l Od ledna 2022 by měla být v provozu 
školní jídelna. V první fázi zajistí obědy 
pro 100 dětí a pedagogy MŠ Lety a také 
pro každého, kdo bude mít zájem o obě-
dy ze školní kuchyně.

l Obec přispěla částkou 10.000 Kč na pro-
voz očkovacího centra v Dobřichovicích, 
které vzniklo z iniciativy nadšenců 
převážně z Dobřichovic, ale i Letů.

l Zaměstnanci obce jsou pravidelně 
jednou týdně testování pro zjištění 
onemocnění covid 19. Testování provádí 
naše provozní lékařka MUDr. Michaela 
Formánková.

Konec omezení v nedohlednu, 
a tak se akce spolků opět posouvají
Pořádání akcí je stále velmi nejisté. Pokud by 
během roku možnost nastala, bude pro spolky 
náročné narychlo sehnat aktéry a sponzory. 

Otázkou zůstává, zda budou mít lidé vůbec 
odvahu, se setkávat. A tak nejspíš opět dojde 
k prodloužení možnosti čerpat finanční grant 
obce na spolkovou akci. Doufejme, že rok 2022 
už bude jiný.  Markéta Huplíková

Jak mohou spolky 
naložit s granty obce?
Obec Lety každým rokem finančně podporuje kulturní 
a sportovní akce místních spolků. Poslední dva roky jsou 
výjimečné. Minulý rok nemohly spolky od března pořádat žádné 
akce, a tak obec prodloužila možnost, využít finanční příspěvek 
na rok 2020 do konce roku 2021.

NOVINKA

Senior taxi vás doveze k lékaři, 
na nákup i na úřad

Nechte si posílat údaje 
pro placení poplatků za odpad 
do Vaší e-mailové schránky!

PROČ?
l Nebudete mít starost, kolik máte zaplatit.

l Údaje pro placení poplatků za odpad obdržíte vždy začátkem ledna.
l Když zapomenete zaplatit, zašleme Vám upozornění na e-mail.

l Poplatek za odpad budete moci zaplatit pomocí QR kódu z pohodlí Vašeho domova.

JAK NA TO?
Vyplňte Žádost o zasílání údajů pro placení poplatků za odpad e-mailem přímo  

na www.obec-lety.cz/urad/odpady-2/ nebo při návštěvě obecního úřadu.
E-mailové adresy, které nám poplatníci již v minulosti sdělili při vyplnění  
Přihlášky k poplatku za komunální odpad budou, použity k tomuto účelu.

Nálepky, kartička do sběrného dvora a odpadový kalendář  
vám budou po zaplacení doručeny do poštovní schránky.

Zelený ostrov pomáhá seniorům v regionu Dol-
ní Berounka přiblížit se na vzdálenější či těžko 
dostupná místa. Pomoc poskytují už při cestě 
z bytu k vozidlu a zpět, při nastupování i vystu-
pování z vozu a doprovodí až k lékaři, do ob-
chodu či na úřad. Projekt nazvaný Přibližování 

je realizován díky iniciativě MAS Karlštejnsko. 
Podporuje tak nejen důstojný život seniorů a lidí 
se zvláštními potřebami, ale otevírá i nová pra-
covní místa, která jsou v dnešní náročné době 
tak potřeba. Službu si můžete objednat na tel.: 
720 971 125. Více na www.zelenyostrov.eu. 
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Aby pedagogové řevnické ZUŠ udrželi své žáky 
motivované při online výuce, připravili pro ně 
několik soutěží a výzev. Klavíristé soutěžili v de-
víti kategoriích o nejlepší nahrávku. Pro hráče 
na zobcovou flétnu vymyslela paní učitelka 
šesti týdenní výzvu. Na nejlepšího flétnistu čeká 
odměna – nová zobcová flétna.

Mladí hudebníci z Police nad Metují 
připravili netradiční projekt “Na vi-
děnou!”, který nám díky výtvarně 
zpracovaným interaktivním QR 
kódům na speciálních plakátech 
přinášejí sice zaznamenanou, přesto 
živou hudbu.

Pro zpříjemnění procházky stačí 
mobilní telefon a v něm přístup k internetu

Pod každým QR kódem na hrajícím plakátu, 

který umí většina mobilních za-
řízení intuitivně načíst, se skrývá 
jiná skladba. Jakmile kód načtete, 
uvidíte koncert Police Symphony 
Orchestra se slavnými umělci.
Cesta ke kultuře je v poslední 
době trnitá, a ne všechno dokáže 
zprostředkovat on-line prostor, ale 

i za něj buďme vděční. Tak na viděnou!
www.policesymphonyorchestra.cz/navidenou 

Mezinárodní dětská 
výtvarná soutěž s obrazem 
Adama Hůlky z Letů
ROBOT A UMĚLÁ INTELIGENCE, tak zní 
téma 49. ročníku dětské výtvarné soutěže Lidice, 
které se účastní na 25.000 dětských prací z celého 
světa. Řevnická ZUŠ letos mezi zástupci vyslala 
i obraz 10letého rodáka z Letů Adama Hůlky.

Soutěže motivují i děti v řevnické ZUŠ
tradiční kategorie jsou doplněny o dvě nové – 
pro středoškoláky a pro společnou tvorbu rodi-
čů s dětmi. Zájemci najdou všechny potřebné 
informace na www.zus-revnice.cz.

Cvičit můžete každou středu od 17 hodin
Další nadstavbovou činností je projekt Cvičme 
s Renčou. Hodinové online cvičení s Renatou 
Rychlou probíhá na youtubovém kanále školy 
každou středu od 17 hodin a připojit se k němu 
může každý, kdo se chce protáhnout a něco 
udělat pro své tělo.

Učitelé hrají pro vás!
První série koncertů, na kterých se představili 
pedagogové ZUŠky, proběhla na začátku března, 
další jsou plánované na 8. dubna a 6. května. 
Určitě si je nenechte ujít! 
 Kateřina Hrubá, ZUŠ Řevnice

ZUŠ Řevnice vyhlásila už 13. ročník 
regionální výtvarné soutěže
Do soutěže se mohou přihlásit jednotlivci i ate-
liéry a školy z Regionu dolní Berounka. Čtyři 

Hudba z plakátů
Společně s orchestrem Police Symphony Orchestra se v měsíci 
dubnu přeneseme do koncertních sálů s hosty jako jsou 
Vendula Příhodová, Jan Cina, Kühnův smíšený sbor, Balet 
Národního divadla a mnoho dalších.

Adame, co tě napadlo jako první, když 
jsi slyšel téma letošního ročníku?
Nejdřív mne napadla myšlenka si vyrobit vlast-
ního robota, ale pak jsem si vzpomněl na scénu 
z jednoho filmu a rozhodl se namalovat obraz.

Jak jsi tvořil obraz pro letošní ročník?
Zvolil jsem malbu suchou křídou a využil co 
nejvíc barev.

Co tě inspiruje při tvorbě?
Rád maluji podle vlastní fantazie. Čerpám často 
z různých filmů nebo obrazů.

Jaké potřebuješ podmínky?
Potřebuji klid, abych se mohl soustředit, a chuť 
malovat.

Baví tě soutěže obecně?
Ano, mám rád i ty sportovní.

A tvé úspěchy na výtvarném poli?
Mám 3. místo – Linoryt za plošnou tvorbu 
ve 12. ročníku výtvarné soutěže Regionu dolní 
Berounky a Středočeského kraje.

Čemu se věnuješ kromě kresby a malby?
Rád sportuji, hraji tenis, jezdím na kole a taky 
na motorce.
Držíme palce, Adame.  Markéta Huplíková
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A Nona zase na pár týdnů utichla
Přesně před rokem touhle dobou jsme začínaly 
v prostorách Školinky Nona šít roušky pro ne-
mocnice, lékárny, místní občany, kteří neuměli 
šít, zkrátka všude tam, kde bylo potřeba. Den 
co den jsme seděly s kolegyněmi u šicích strojů 
a snažily se pomoci vyhrát boj proti pandemii 
covid-19. Tedy alespoň jsme si to myslely…

Nenapadlo by nás, že stejně tak jako v březnu 
2020, kdy v Noně utichl dětský smích a na pár 
týdnů dětské hlásky vyměnilo klapání šicích 
strojů, tak i v tomto roce uzavřeme naši Školin-
ku (tentokrát už na přímé pokyny vlády), a obě 
třídy Nony v podkroví starého statku zase na pár 
týdnů utichnou. Doufáme, že ne na dlouho…

Plánované akce na jaro
Na jaře nás mělo čekat mnoho aktivit – divadélka, 
jarní výlety (nejen autobusem), další výpravy 
do přírody, v květnu k nám na zahradu mají zavítat 

Schovejme nálepky do šuplíku
V Dobřichovicích na sídlišti někdo poškrábal 
auta a snad i posprejoval panelový dům. „První 
reakce lidí byla, že to udělali „parchanti“ z děcá-
ku, a to se probíralo i na Faceboku“, sdělila ve-
doucí Dětského domova Lety Lucie Řezníčková 
a dodala: „Je smutné, že děti z dětských domovů 
jsou automaticky označované za viníky. V na-
šem zařízení jsou sice děti s poruchami chování, 
které se ne vždy chovají správně a občané si 
mohou stěžovat na jejich nevybíravý slovník či 
žebrání o cigarety. Proto však nemusí být hned 
viníky všeho špatného. Jedná se o deprivované 
děti z nefunkčních rodin, kde neměly ty správné 
vzory.“

Dejme jim šanci a buďme vzory ohleduplného 
chování. Schovejme nálepky do šuplíku! 

Děti z dětského domova Lety uklízejí 
Malou Ameriku.

Opět tak trochu jiné jaro 
ve Školince Nona

Vybarvi si jarní omalovánku. Veronika Huplíková

ptačí lovci, dravci a sovy v letu, a v červnu se 
těšíme na závěrečný celodenní výlet a naši tradiční 
Velkou zahradní slavnost pro děti Školinky Nona, 
jejich rodiče i prarodiče. Doufáme a věříme, že 
nám alespoň některá z plánovaných akcí vyjde.

V dubnu 20. 4. máme ve Školince Nona 
naplánovaný DEN OTEVŘENÝCH DVEŘÍ. 
Individuální termín si můžete rezervovat buď 
telefonicky nebo elektronickým formulářem 
na našich webových stránkách.

V Noně ani během uzavření neleníme
S dětmi chtěly paní učitelky na jaře prozkoumá-
vat přírodu a objevovat krásy jarních měsíců. 
Neleníme, ani když jsme všechny zůstaly doma, 
a pro děti připravujeme různé inspirativní úkoly 
na tvoření, včetně pohádek, básniček a písniček. 
Zasíláme dětem i videa k cvičení dětské jógy, 
kterou jsou děti v Noně zvyklé pravidelně cvičit. 
Mohou se tak doma protáhnout i s dalšími členy 
rodiny. V neposlední řadě natáčíme krátká 
amatérská videa s maňáskovým divadélkem 
z prostředí Nony, která si mohou doma pustit.

Všichni jsme se pustili do jarního úklidu i úklidu 
naší zahrady, která se probouzí z jarního spánku. 
Zdobíme okna nádechem jara, hledáme inspirace 
pro rozvoj práce s dětmi a těšíme se, až se s nimi 
opět setkáme v našich malebných třídičkách.

Prázdninový provoz
Prázdninový provoz v Noně bude od 12. 7. 
do 20. 8. , v čase od 7:30 do 16:30 hod. a každý 
týden je zaměřen na jiné téma. V červenci máme 
naplánované Putování do pravěku (12.–16. 7.), 
Putování za vodou (19.–23. 7.) a Putování za zvířaty 
(26.–30. 7.). Srpen bude pohádkový, začneme 
pohádkou Madagaskar (2.–6. 8.), Hledá se Nemo 
(9.–13. 8.) a Příběh hraček (16.–20. 8.). Více 

informací o cenách včetně elek-
tronické přihlášky na červenec 
a srpen naleznete na našich 
webových stránkách
www.skolinkanona.cz. 
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S mateřskou školou tvoří celé rodiny
Stejně jako loni připravuji článek pro dubnové číslo Letováku z osiřelé školky. Bojovali jsme 
statečně do posledního dechu se snahou provoz udržet, ale vládní nařízení naši snahu přerušilo. 
Loni jsme byli zaskočení z neznámé situace, letos je to jiné.

Pavla Krátká s Terezkou Šedivou (průvodkyně 
třídy Mravenců) vytvořily rodinnou hru s ná-
zvem LEGENDA Z LETOVSKÝCH HŘBETŮ, 
která může posloužit nyní během tohoto období 
pro rozptýlení dětí i jejich rodičů. Hra je určena 
pro školkové i školní děti (spíš první stupeň). 
Rozmístily úkoly podél cesty Ke Skalicům 
do Větrného údolí ke studánce a ke skalnatému 
hřebeni, kde je cíl (max 2 km).

V příběhu je schováno mnoho z letovských 
zajímavostí. Příběh najdete sepsaný na www.
mslety.cz jako text včetně instrukcí i jako audio, 
komu se nechce číst. Vše končí tím, že je jen 
na nás všech, jak chceme, aby vypadal náš kraj.

A my si společně přejeme a věříme, že se brzy 
budeme moci vrátit naživo k naší práci s dětmi, 
která nás baví a naplňuje. 
 Jana Šalková-Rozsypalová, ředitelka MŠ Lety

BOJOVKA pro všechny, kteří chtějí prožít 
dobrodružství v okolí svého domova

Protože chápeme nelehkou situaci dětí i jejich ro-
dičů, snažíme se v rámci distančního vzdělávání, 
které je povinné pro všechny předškoláky, připra-
vit vzdělávací nabídku samozřejmě i pro mladší 
děti zábavně, různorodě, poutavě – prostě jinak.

O nápady není nouze – pohádková 
videa, návody na tvoření, cvičení, 
bojovky a dokonce školková hymna!
Mozkové závity všech učitelů pracují na plné 
obrátky ve snaze zaujmout a přilákat k aktivitám 
celé rodiny školkových dětí.

Třídy z nového pracoviště Slunečná louka 
jsou v kontaktu s rodiči v založených whatsa-
ppových skupinách, pro všechny funguje jako 
zdroj informací web mateřské školy.

O nápady není opravdu nouze. Každý týden 
chystáme nejen třídní vzdělávací programy na pro-
cvičování všech vzdělávacích oblastí. Doplňujeme 
fotoreportáže a videoreportáže s postupy a náměty 
na tvoření z různých materiálů i přírodnin, sázení, 
klíčení. Kdo má své vlastní děti, tak je zapojuje 
do těchto příprav, aby byly pro ostatní děti lákavé.

Jako bonusy natáčíme video pohádky 
„O Červené Karkulce“ „Zvířátka a loupežníci“, 

ZÁPIS
do MŠ Lety

pro školní rok 2021/22

Přihlášku lze podat v termínu 
2. – 16. 5. 2021 těmito způsoby:

� osobním podáním do schránky u vchodu 
do kuchyně MŠ Lety (K Mateřské škole 507)

� datovou schránkou – ID datové schránky: 
enyktz4

� e-mailem s uznávaným elektronickým podpisem 
na: matskola.lety@seznam.cz

� poštou s razítkem podání nejpozději 16. 5. 2021

Preferujeme osobní formu.

MŠ Nad řekou, K Mateřské škole 507 
13. 5. 2021 v 8.00 – 12.00 a 12.30 – 16.00 hod.

Nutná rezervace termínu na: www.mslety.cz

Kritéria přijetí dítěte do MŠ a potřebné dokumenty 
jsou zveřejněny na: www.mslety.cz

Případné dotazy rádi zodpovíme: 
matskola.lety@seznam.cz, tel.: 724 267 412

Návštívíme perlu Středozemí – ostrov Santorini

Letos pouze domácí velikonoční přípravy, 
zato s větším uměleckým rozletem.
 Foto Jana Khýrová

cvičení s Bety „Pozdrav Slunci“, cvičení Gábi 
a Saši, cvičení Kačky, audio mravenčí pohádka 
„O semínku“, Pavlina zpívaná a hraná pohádka 
„Metla liška pokojíček, nová školková hymna 
s kytarou Aleše a Elišky, páteční výzva „Nechme 
rozkvést ploty” – vyrobit jakoukoliv kytičku, 
zavěsit na školkový plot, „Ponožková výzva“ 
na podporu dětí s Downovým syndromem…

Přírodní i architektonický unikát, ostrov 
Santorini, nazývaný „ostrovem lásky“ nebo 
„vulkánu“ můžeme navštívit na webových 
stránkách Letovské akademie díky dokumentu 
a fotografiím Vojtěcha Karpíška. Ve druhém 
díle, který pro nás autor připravil, se podíváme 

do historie ostrova z pohledu jednoho z největ-
ších sopečných otřesů ve Středozemí a na otázky 
existence Atlantidy, kterou zde někteří badatelé 
stále hledají.
Sledujte:
www.obec-lety.cz/zivot-v-obci/letovska-akademie
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Soutěžil film Šarlatán, ke kterému psal scénář. 
Bitva o lvy byla úspěšná. Marek Epstein přebral 
jako zástupce režisérky cenu za nejlepší film 
roku. Lvů získal Šarlatán celkem 5.

Čím tě oslovil osud 
léčitele Mikoláška?
Abych byl upřímný, Jana 
Mikoláška jsem před filmem 
neznal. Přeci jen zemřel 
v době, kdy jsem byl sotva 
dítě. Myslím ale, že by zaujal 
každého autora, který by 
dostal tu příležitost o něm 
psát. Na jednu stranu člověk 
nesmírně nadaný, až zázračný, 
na straně druhé kontroverzní 
osoba spolupracující s několika 
obskurními politickými systémy. 
Člověk milující a zároveň plný hněvu. 
Nakonec ale všem pomohl. A to byl dů-
vod, proč jsem o něm chtěl psát já.

Jaká byla spolupráce se slavnou 
režisérkou Agnieszkou Holland?
Světová. Jaká jiná může být se světovou reži-
sérkou. Paní Hollandová je neuvěřitelná dáma, 
která před rokem oslavila sedmdesát. V letech, 
kdy se většina jejích vrstevníků zaobírá svým 
stářím, Agniezska točí filmy, je politicky aktivní 
a má velké plány. Srší z ní takový proud energie, 
že lidé mnohem mladší si vedle ní připadají 
unavení a staří.

V řadě filmů, ke kterým jsi psal scénář, 
hraje Ivan Trojan (Šarlatán, Ve stínu, 
Anděl páně 2, Vrásky z lásky, 
Brainstorm, Osma, Václav). Proč?
Ani nevím. Je to jakýsi magnetismus, který 
neovládám ani já, ani Ivan. U filmu o hercích 
rozhoduje především režisér a producent. Mít 
ale ve filmu Ivana Trojana (a myslím, že to 
samé bude platit pro jeho syna Pepu) je radost 
a čest.

Ve tvých filmech se často objevují 
nelehké osudy lidí z doby před 
listopadem 1989, téma nemoci, stárnutí 
či komplikované rodinné vztahy. Kde 
nacházíš inspiraci pro psaní scénářů?
V mých textech se objevuje to, co mě zajímá, 
trápí nebo baví. Ale to asi není nic nového pod 
sluncem. O čem jiném taky může člověk psát. 
Kdyby se na moje scénáře podíval psycholog 
nebo psychiatr, s jistotou by došel k závěru, že 
jsou sebestředné, didaktické a mravokárné. Tedy 
kromě jiných diagnóz.

Filmy, které se zrodily v „dílně“ 
Marka Epsteina, získaly řadu 
ocenění doma i v zahraničí

l Šarlatán (2020) Český lev za nejlepší 
film roku, režii, herce v hlavní roli  
(Ivan Trojan), kameru i zvuk

l Ve stínu (2012) – Český lev za nejlepší 
film roku, režii, herce v hlavní roli (Ivan 
Trojan), scénář, kameru, střih, zvuk, 
hudbu, výtvarný počin, filmový plakát 
i cena filmových kritiků a teoretiků

l Vrásky z lásky (2012) – Český lev za di-
vácky nejúspěšnější film

l Václav (2007) – Český lev za hlavní 
mužský herecký výkon (Ivan Trojan) 
a vedlejší mužský herecký výkon

Foto Marka Epsteina z filmu CHODEC, 
který napsal a režíroval na FAMU. Finanční 
podporu z Helsinek dostal za podmínky, že 
natočí krátký snímek, ve kterém bude mít 
všech 15 studentů z ročníku a nebude se 
v něm mluvit.

Tatínek jde na lvy!
Tak popsala svého tatínka, renomovaného filmového scénáristu 
a spisovatele Marka Epsteina, jeho devítiletá dcerka, když se 
ve svém domově v Černošicích oblékl do společenského obleku 
a vyrazil na letošní předání cen Českého lva.

Marek Epstein absolvoval sportovní gym-
názium. Ke sportu má stále velmi blízko.

Český lev za filmový scénář 
Ve Stínu (2013).

Cena za scénář k filmu 
Václav na MFF v Šanghaji.

Nominace na Českého lva 
za scénář k filmu Václav (2008), 

Vrásky z lásky (2012), Šarlatán (2020).

Jak se vlastně tvoří scénář?
Scénář se většinou odvíjí od námětu. To může 
být historka na tři řádky. Hospodská anekdota. 
Z ní se pokouším napsat filmovou povídku. To 
je poměrně zajímavý literární útvar, který by měl 
být psaný v přítomném čase a měl by pracovat 
s textem na půdorysu literárním a zároveň už 
i výtvarným. Neměl by obsahovat příliš metafor 
a jinotajů. Jednoduše – text, který si dokážete 
představit jako obraz. Nikdo by se neměl zasta-
vovat a vzpomínat, co ucítil na stejném místě 
před šesti lety. To do filmu prostě nedáte. No, 
a když někdo o vaši povídku projeví zájem, tak 
se vrhnete na první verzi, pak na druhou, třetí-
…a modlíte se, aby se už konečně točilo, protože 
jinak scénář není hotový nikdy.

Jak úzce spolupracuješ 
s režisérem / herci / štábem?
Práce scénáristy většinou končí s prvním 
natáčecím dnem. Může se pochopitelně stát, že 
okolnosti donutí ve filmu něco rychle přepsat, 
předělat, někdy se vynoří nečekaná logická chyba 
nebo kauzální lapsus. Některé omyly se zjeví jako 
zázrakem až ve chvíli, kdy se vysloví. Dřív jsem 
vnímal natáčení jako místo, kde bych mohl být 
k užitku, ale v posledních letech se snažím režisé-
ry svojí přítomností příliš neznervózňovat. I bez 
toho je to nesnesitelně stresující zaměstnání. 
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Příběh Šarlatána odpovídá 
skutečnému životu pana Mikoláška?
Jednoduchá otázka, nelehká opověď. Naše 
snaha byla, aby příběh byl dramaticky pravdivý. 
To je termín, který asi právní svět nezná. Je 
to čistě umělecká formulace toho, co vzniká 
v divákovi, když se na film dívá. Film nemůže 
být nikdy pravda ve smyslu rekonstrukce nebo 
záznamu. Už proto, že je ohraničen, zůstává 
vždy jen výřezem obrazu a času. Je manipulací. 
Úhlem pohledu. To ale neznamená, že pravdu 
nevyvolává. Můžete si koupit kubistický obraz 
s názvem „Žena v koupeli“ a dostanete kupu 
kostiček. Přesto ve vás může pohled na obraz 
vyvolat emoci, o které pochybovat nebudete. 
Blbé filmy vás neuráží tím, že by obsahově se-
lhávaly (nakonec, to můžete jen málokdy ověřit) 
vyvolávají ve vás ale emoce, kterým vy sami ne-
věříte, pokládáte je za naivní nebo hloupé. A to 
je místo, kde začíná scénárista prohrávat a film 
lhát. Naše snaha tedy byla natočit příběh o výji-
mečném člověku tak, jak jsme ho pochopili my, 
film, kterému by divák uvěřil a byl ochoten ho 
s námi prožít.

Máš doma sošku Českého lva 
za scénář k filmu Ve stínu (2013)? 
Jak vznikal film, který získal celkem 
11 Českých lvů?
Ve stínu vznikalo dlouho a bolestně. Do-
pracovali jsme se k sedmnácté verzi textu 
a všichni asi byli rádi, že se konečně natočila. 
David Ondříček tenkrát kolem sebe soustředil 
neuvěřitelné množství velmi nadaných lidí, 
takže kromě toho zpropadeného scénáře šlo 
všechno ostatní celkem snadno. A akademici 
to ocenili.

Co pro tebe znamená 
ocenění Český lev?
Je to pět minut slávy uprostřed malého rybníč-
ku. Ale krásných pět minut!

Jsi autorem mnoha knih. V roce 2018 
se dostalo pozitivní kritiky tvé knize 
DRAVEC. V čem se liší psaní knihy 
a scénáře?
Liší se v tom nejzásadnějším. V zodpovědnosti. 
Zatímco scénář je pouhý předpis. Kuchařka, kde 
já napíšu slovy, co namíchat, aby to chutnalo, 
ale je to režisér, kdo doopravdy vaří z obrazů. 
U knížky se musím já zodpovídat za každé slo-
vo, řádek a vykřičník. U scénáře se velmi rychle 
a snadno škrtá. Není čas. Nejsou peníze. Herec 
to nechce hrát. Z vydané knihy vám už nikdo 
nic nevystřihne. Na druhou stranu to nemusí 
být vždy jen pozitivum. Osobně se za žádného 
literáta nepovažuju, je to jen terapie.

Pohádky jsou jednou z tvých domén. 
Objevují se ve tvých knihách, ale také 
na filmovém plátně (Anděl Páně 2, 
Šťastný smolař, Svatojánský věneček, 
pozn. redakce) tvá poslední 
pohádková kniha se jmenuje Srabáček? 
To je hlavní postava?
Ano. Srabáček je taková autobiografie. Většina 
mých textů se nějakým způsobem točí kolem od-
vahy, slabosti, selhání a snahy to překonat. Je to 
asi moje téma. Nezvolil jsem si ho, ale pronásle-
duje mě. Zjistil jsem, že jsem se podle čínských 

horoskopů narodil v roce zajíce, ovšem v jeho 
nejodvážnější periodě. A to je asi to, co se mi 
do mých textů samovolně dostává, pocit vyděše-
ného ušáka, co usilovně přemýšlí, jak se ubránit 
té lákavé potřebě před vším brát do zaječí.

Jak jsi se vůbec dostal ke psaní 
scénářů? Čím jsi chtěl být jako malý?
Nevím, jestli můžu přiznat, že jsem nikdy 
žádnou velkou a přesnou představu o své 
budoucnosti neměl. K psaní mě dovedla spíš 
náhoda. Nebo snad potřeba něco říct, ale chyběl 
mi posluchač. Někdy mám pocit, že jsem stále 
na cestě, protože se mi cesta stala cílem. To 
se pak zase děsím, abych někam „nedejbože“ 
nedorazil.

Máš velkou rodinu, tři děti, pracuješ 
doma. Jak si udržuješ režim dne?
Těžko. Ale k dětem jsem si pořídil i mou milou, 
které jsem nesmírně vděčný, že zatím přistupuje 
na ten sobecký a městředný systém, že u nás já 
dělám, co mě baví a ona se stala matkou našich 
dětí, což je mnohonásobně těžší a záslužnější. 
Umím si představit, že s jinou milou nemilou 
bych už možná nepsal. Podepisuji, že ženy to 
mají těžší a v budování osobních kariér mnoho-
násobně klikatější.

Čím se dobíjíš?
Mám velmi rád kolo a kopce, které rostou ze dna 
Berounky. Už roky mě fascinuje, jak je místní 
krajina různorodá, divoká a malebná. Od doby, 
co jsme se přistěhovali, mám problém jezdit 
na dovolené. A tím pádem i problém doma. 
Jen málokdy se mi dostane většího zážitku než 
cestou-necestou do Berouna. 

Nejraději jezdím v přírodním terénu v okolních lesích.

»Scénář je kuchařka, kde já napíšu slovy, 
 co namíchat, aby to chutnalo.«

»Důležité je, co vzniká v divákovi, když se na film dívá. 
 Dobrý film vyvolává emoce, kterým věříte.«
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Otužování přináší dobrou náladu
Doba covidová nás vrací zpět k jednoduchosti a přírodě. Vedle běhu zažívá obrovský 
boom otužování. Lidé si pochvalují lepší imunitu a odolnost proti nachlazením, radost 
z celého dne, dobrou partu kamarádů a především objevení schopnosti vyburcovat 
svou vlastní vůli a překonávat limity. Zeptali jsme se na zkušenosti s touto novou náplní 
našich všedních dnů několika Letováků. Aktivně se otužujících máme v Letech ovšem 
daleko více, na to by náš časopis ani nestačil.

� Proč se otužuješ?

� Kdy tě napadlo začít 
s otužováním?

� Jak často, 
jakým způsobem 
a kde se otužuješ?

� Co ti otužování 
přináší?

Lucie Soljaková
� Věřím, že otužování může posílit imunitu, 

kterou se teď snažíme všichni hýčkat o něco 
víc než dřív.

� Začala s tím nejmladší dcera před třemi lety 
v Hlásku. Chodili 1x týdne, ale ona chtěla víc. 
Přizvala mě a já jsem občas šla. Je to největší 
otužilkyně a fanda studené vody v okolí, jaké-
ho znám. Začala jsem se otužovat pravidelně 
s občasnými výpadky od loňského září.

� Chodíme s dcerou nebo pár kamarádkami 
nejčastěji na louku k paddleboardům. Hodila 
by se nám tam nějaká převlékárna lázeňského 
typu. Paradoxní je, že do největších mrazů 
jsme chodily i několikrát týdně. Pak už jsem 
začala cítit, že docházejí síly, možná už tělo 
vyhlíželo jaro. “Velkou módou je metoda Wim 
Hofa.” Také jsme podlehly. Dýcháme s jeho 
aplikací. Měla jsem i období, kdy jsem se čas-
těji sprchovala studenou vodou, než abych šla 
do řeky. Poslední lockdown nás trochu zastavil, 
protože už jsme nemohly jít pohromadě.

� Doufám, že lepší imunitu. Zvládám líp zimu, 
dokonce jsem přijala tohle roční období nějak 
víc na milost. A když se nořím do vody, občas 
si zanadávám, ale ještě častěji se ponořím hlu-
boko do sebe, tady a teď, a nechám po vodě 
odplavat všechen vztek, beznaděj, to, čeho 
mám zrovna plnou hlavu. 

Eliška Lechnerová
� Už ani nevím proč, asi to mám přirozeně. Trá-

vím hodně času venku a většinou za každého 
počasí.

� Asi to není o tom, kdy jsem začala. Ale občas 
otužování zintenzivním, podle toho, jak si tělo 
nebo hlava řekne. Víc jsem se otužovala před 
dvěma lety.

� Před dvěma lety jsem zjara začala každý den 
studenou sprchou, ale cca po roce přišla jistá 
forma únavy a tak jsem přešla zpět do vari-
anty „občas“, ale min 1 – 2x týdně, nejčastěji 
venku. A jestli jde o to, co teď dost frčí, tak 
používám studenou sprchu, střídám lom 
a Berounku a než nám to zavřeli, tak saunu 
(podzim – jaro). Božský a nejrychlejší regene-
rační pobyt v kryosauně při -120°. Když jsem 
mimo domov na výběhu a je tam voda, která 
mě láká, neodolám. Loni v říjnu jsem na cyk-
lovýletě neodolala Schwarzensee v Rakousku 
nebo klasika Lipno. Důležité je, “nevlítnout” 
do ledové vody rozpálená (nemluvím o sauně, 
to je jiný princip) a po ochlazení se zahřát 
vlastním teplem, nejlépe pohybem. Čaj a sva-
řák nebo kamna rozhodně nepodpoří vnitřní 
teplo.

� Zdraví, radost, nakopnutí, endorfiny, relax, 
regeneraci, chuť, inspiraci, motivaci, trénink 
hlavy… samá pozitiva. 

Pavel Buchtele
� Protože kvůli koronaviru se toho moc dělat 

nedá. A taky kvůli zdraví.

� Začali jsme v říjnu 2020.

� Asi jednou týdně se chodíme koupat do Be-
rounky. Ale měl bych zdůraznit, že tam 
vydržíme jen chvilku.

� Dobrý pocit, že děláme něco pro zdraví. 
A taky je to jedna z mála věcí, které můžeme 
dělat. 
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Pavlína Cilenti
� Obecně mě baví lézt do ledových řek, ide-

álně těch čistých v horách – v Dolomitech, 
Krkonoších, do Vltavy na Šumavě. Většinou 
jsem se pravidelněji otužovala i doma před 
nějakou cestou do hor, kdy jsem věděla, že 
bude možné se koupat a mýt jen v ledových 
řekách.

� Tady jsem se k otužování připojila proto, že 
to je spíš společenská věc – parta. Pokecáme 
u toho, není to jen o tom vlézt do řeky, vylézt 
a jít domů.

� Otužování mě baví spíš venku, než doma 
ve sprše – to chce větší disciplínu. Snažím 
se sportovat i v době, kdy to podmínky moc 
neumožňují. Takže chodím běhat, o víkendu 
na delší výšlapy. Otužování je doplněk.

� Otužování mi dopomáhá udržovat se fit. 
Chtěla bych chodit pravidelně, ale momentál-
ně holt vynechávám. 

A N K E T A  –  P T Á M E  S E  L E T O V Á K Ů

Zvládnu víc, než si myslím

Míša Buchtelová
� Myslím, že mě vyhecoval můj muž. A já jsem 

byla pro, protože ráda zkouším nové věci, 
při kterých musím trochu vyburcovat svou 
vůli a které jsou (snad) dobré i pro mé tělo. 
A nezaberou moc času.

� Víkendy v zimě většinou trávím v horách 
zimními radovánkami. Letos hory nevy-
šly, tak jsem souhlasila s tímto adrenali-
novým „sportem“. Začala jsem ve sprše už 
několikrát, ale nevydrželo to. Od podzimu 
2020, kdy jsem se začala otužovat v Be-
rounce, mi ranní sprcha ledovou vodou 
vydržela.

� Ve sprše se otužuju až na výjimky každé ráno 
a v Berounce v ideálním případě jednou 
týdně. Ale jsem teprve v začátcích…

� Zoceluje mě. Díky rannímu otužování 
bývám rychle probraná a taky mám dobrý 
pocit, že jsem se překonala a zvládla něco 
nepříjemného, co mému tělu prospívá. 
Po vypnutí ledové vody se dostaví endor-
finy. V řece je to jiné kafe. Zpočátku byl 
obrovský šok, vlézt tam. Vydržela jsem 
jen vteřinu, teď už zvládám déle. Navíc 
chodíme s partou kamarádů, tak si nikdo 
„nedovolí“ do vody nevlézt. 

Petra Vaňková
� Otužuji se, abych se mohla vykoupat v jakémkoliv 

horském potůčku a jezeře, na to jsem dřív neměla 
odvahu. A taky už nevím „co by“, člověk zkusí 
cokoliv, aby vypadl z momentálního stereotypu.

� Začala jsem v prosinci 2020, protože dřív 
jsem nesehnala parťáky.

� Každý den ráno studená sprcha, 2 – 3x týdně 
v Berounce.

� Změnu, adrenalin, dobrý pocit „poté“, dobrý 
pocit, že to zvládnu a zvládnu to pravidelně. 
Větší odolnost vůči chladu, mrznu pořád, ale tak 
nějak jinak. A klid, když máte řeku jen pro sebe 
(kachny nepočítám), to taky stojí za to. A je to 
silně návykové! 
Děkuji všem za sdílení.   Markéta Huplíková

»Nejlepší kombinace je zanořit se do studené vody uprostřed kratšího běhu.  
Člověk se rozdýchá i zahřeje předem a zacvičí si přirozeně i potom.« Lucie Soljaková
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Na jaře 2020 nesměl amatérský sport 
plnohodnotně fungovat dva a půl měsíce. 
Ještě drtivější dopad měly stávající restrikce. 
Od 12. října 2020 se zastavily organizované 
tréninky a soutěže. Mělo to být na dva týdny, 
ale s 15-tidenní prosincovou pauzou to trvá 
již více než pět měsíců.

Ztráty nabíhají a zatím nemá smysl je sčítat, 
protože restart je v nedohlednu. Koronavirová 
pandemie bude mít pro sport, sportovní kluby, 
tělovýchovné jednoty a provozovatele sportovišť 
dalekosáhlé následky. Finanční i provozní.

Sportovci ztrácí motivaci, 
našli si jiné koníčky
Ztráty nejsou jen ekonomické. Funkcionáři, 
trenéři i amatérští hráči ztrácí v současné 
době motivaci pro další činnost ve sportu. 
Naši trenéři mládeže se snaží být co nejčastěji 
ve styku se svými svěřenci, ale v dnešní době 
je to velmi obtížné. V poslední době se již 
dají sčítat dopady na chuti a vůli se i nadále 
věnovat sportu. Podle aktuálních informací 
se již několik našich svěřenců vyjádřilo, že 
po uvolnění stávajících opatření nebudou 
nadále pokračovat ve sportování, protože si již 
našli jinou zábavu a koníčky.

Sport je prevencí proti  
obezitě, která je jedním  
z rizikových faktorů covid-19
Na umožnění pohybu zejména dětem dříve 
apelovala lékařská komise Českého olym-

pijského výboru. Její předseda Pavel Kolář, 
odborník na pohybovou medicínu, pouká-
zal na to, že právě v dětském věku se tvoří 
a upevňuje vztah k pohybu. Sport podporuje 
imunitu a je prevencí proti obezitě, která je 
jedním z rizikových faktorů při onemocnění 
covid-19. Ale od loňského jara při rozhodo-
vání vlády převažuje pouze epidemiologické 
hledisko.

Sportovní návyky děti  
zúročí ve zdraví, sociální 
interakci i profesním životě
Odborníci varují před negativním dopadem 
dlouhodobé uzávěry na děti, které nesmějí 
organizovaně sportovat řadu měsíců. Kvůli 
tomu se jim zhorší zdraví, pohybová gra-
motnost a přístup a vztah ke sportu. Návyky 
a automatismy, které děti získávají ve sportu, se 
zúročují nejenom ve zdraví a sociální interakci, 
ale také v profesním životě. Právě na to by měly 
v budoucnu odpovědné orgány při případném 
dalším zavádění omezujících opatření brát 
zřetel. Vláda při rozhodování nebere v úvahu 
dlouhodobé dopady omezení sportu, které se 
týkají zejména dětí a mládeže. Dlouhodobě 
vidíme, že děti tloustnou a čím dál více ztrácí 
zájem o pohyb a sport. Obáváme se toho, že 
tento aspekt pandemie mnohé státní úředníky 
nezajímá a sport je pro ně neznámou oblastí 
na okraji zájmu, přestože je velmi důležitým 
nástrojem prevence. 
 Jiří Kárník, sekretář FK Lety

Sport podporuje 
imunitu dětí

Porazili jsme poškozené a nemocné stromy

Minule jsem psal s vírou, že příště bude můj příspěvek 
jen o sportu. Jak hluboce jsem se zmýlil! Uplynuly 
dva měsíce a situace je stále stejná. Zatímco profesionální sport 
po jarním uzavření nějakým způsobem funguje, ten amatérský 
po covidovém roce 2020 v Česku i dál skomírá. Aktuálně je znovu 
zastaven a není jasné, kdy a za jakých podmínek se obnoví.

Jelikož v tuto dobu nelze využívat fotbalová hřiště k zápa-
sům a tréninkům, využili jsme uzávěru pro nutnou úpravu 
areálu FK Lety. Obec Lety nechala v areálu porazit poško-
zené a nemocné stromy a poté je nechala odstranit těžkou 
technikou z hrací plochy. Po odstranění pokácených stromů 
jsme identifikovali vzniklé škody na hřišti. Pádem poražených 
stromů došlo k poškození části hrací plochy, a i k částečné 
újmě na automatické závlaze. Následně jsme začali svépomocí 
odstraňovat vzniklé díry, výmoly a nerovnosti a konzultovat 
s odborníky potřebné kroky k opětovnému uvedení hřiště 
do původního stavu. Jsem přesvědčen, že po skončení covido-
vé uzávěry, budeme moci konstatovat, že hřiště je opět schopné 
provozu pro zápasy a tréninky.   Jiří Kárník, sekretář FK Lety

Kterak Plzeň mezi psími 
výkaly skončila

Bylo to o jarních prázdninách. První 
letošní sluneční paprsky nás pomalu šimraly 
ve tváři, a tak jsme se vydali s dětmi ven. Ne 
daleko. Hranice okresu byly uzavřeny, pěšky 
se nesmělo ani za humna, a tak jsme brázdili 
naší nevelkou obcí sem a tam. Pár oblíbe-
ných míst vždycky máme. Vzhledem k věku 
mých dětí k nim patří i nové hřiště u srubu, 
a tak jsme tu trávili nejedno prázdninové 
odpoledne. Děti si hrály a já jsem pozorova-
la, co se zrovna pozorovat dalo.

Všimla jsem si partičky mladých lidí 
posedávajících a postávajících ve vrbičkách 
na břehu u řeky. Asi se taky trochu nudili. 
Asi si taky své jarní prázdniny představovali 
trochu jinak. A teď tu čas trávili klábosením 
a pitím piva u Berounky.

Omladina dopila své plzeňské lahváče, 
a protože se jednalo o vychované lidi, nene-
chali flašky válet v houští, ale sebrali je a šli 
je vyhodit (škoda, že ne vrátit, byly to vratné 
lahve). Já jsem jedním okem hlídala své děti 
na klouzačce a druhým okem pozorovala, 
kam ty lahve sportovně vypadající sympa-
tický mladík vyhodí. Nutno podotknout, 
že u srubu jsou velké popelnice na tříděný 
odpad, hned vedle jsou kontejnery na tří-
děný odpad a u nového dětského hřiště je 
ještě pěkný designový odpadkový koš, taktéž 
na tříděný odpad. Mladík svižně vyběhl 
po hrázi na cyklostezku, třech míst na tří-
děný odpad si ani nevšiml a lahve od Plzně 
hodil do koše na psí exkrementy. PROČ?

Článků o odpadech je plný každý Letovák. 
Naše obec vyhrává v třídění celostátní soutěže. 
Většina občanů se důsledně snaží o recyklaci. 
Prosím, veďte k tomu i své děti. Mládež asi 
Letovák nečte (také jsem ho v jejich věku 
nečetla). Osvěta je tedy na rodičích. Apeluji 
tedy na vás, rodiče, veďte své děti k důsledné 
recyklaci. Ono se nám to brzy všechno vrátí. 
I těch pár lahví od piva mezi psími hovínky je 
škoda. Nemyslíte?  Jana Šilhavá
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Online cvičení pro děti 
s Jojo Gymem zdarma

Třikrát týdně si mohou děti zacvičit online – 
pondělí, středu a pátek. Vybrat si mohou dle 
věku i tématu, více na www.jojogym.cz. 

Od nejmenších až po starší 
školáky a parkouristy

Malé děti od 4 let cvičí s oblíbenou trenér-
kou Stáňou, která má pro ně připraveno 
plno rytmických básniček a nejrůznějších 
pomůcek. Děti používají švihadlo, míček, 
židličku, ale i vařečku či kolíčky na prá-
dlo. Mladší školní děti se mohou připojit 
ke gymnastice z obýváku a více se zaměřit 
na posilování. Pro starší školáky fungují 
lekce kondičního tréninku a dokonce i do-
mácí průprava pro parkouristy. 

Výhledy z Krásné stráně

V době uzavřených katastrálních území 
i okresů je těžké vymyslet cíl nedělního nebo 
jiného výletu. V současné době jsou povoleny 
procházky v rámci okresu, a tak se zaměříme 
na cíl v pochodové vzdálenosti, tím je Krásná 
stráň mezi obcemi Karlík a Vonoklasy. Je 
zde unikátní stepní a lesostepní vegetace 
s výskytem dřínových doubrav a vyskytuje se 
zde mnoho chráněných druhů, rostlin a živo-
čichů. Její správu zajišťuje CHKO Český kras. 
Návštěvníkům poskytuje vrchol této stráně 
nádherný výhled na obce Dobřichovice, Lety, 
Řevnice a Všenory. Krásná stráň je velmi 
dobře známa turistům, paraglidistům, ale 
i cyklistům na horských kolech, kteří tento 
oblíbený cíl velmi často zdolávají. Krásný 
výlet a nedělní procházku poskytne určitě 
i všem občanům naší obce. 
 Jiří Hudeček (Z cyklu Brdy opět otevřené)

Budou moci děti sportovat i v létě?
Jak nám sdělili trenéři tenisové školy v Letech, 
letní sportovní kurzy na sokolce pojedou. „Po-
kud nám situace umožní, budeme přes celé léto 
pořádat tématické příměstské sportovní kurzy. 
Více informací najdou lidé na www.tenis-skola.
cz“, upřesnil Pavel Václavek, oblíbený letovský 
tenisový trenér.  Markéta Huplíková

Sokol připravuje antukové  
dvorce, pomáhá i mládež
Mládež, která se doma koncem března nudila a měla chuť se hýbat, mohla vzít do rukou místo 
tenisové rakety hrábě, koště a vyrazit na pravidelnou jarní přípravu antukových dvorců.  
Díky nim mohou všichni od 1. dubna opět trénovat a to v počtu max. 2 děti na trénink.

Aerobičky z AC Olympia sice nemůžou jezdit 
na závody, ale nepřestaly s trénováním. Třikrát 
týdně pro ně 
trenérky připra-
vují online lekce, 
které sice osobní 
kontakt mezi nimi 
nenahradí, ale děti 
se alespoň hýbou 
a taky nacvičují 
sestavy. Ty si pak, 
doufejme, zkusí 
společně na hřiš-
tích, až se situace 
zlepší a budou moci 
trénovat alespoň 
venku. Děkujeme 
všem rodičům i dě-
tem za vytrvalost 
a výdrž! 
 Katka Černá,

 AC Olympia

AC Olympia to nevzdává
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Co by řekl Karel Čapek 
dnešnímu dění?

K současné epidemii přinášíme pro srovnání zápis z letovské kroniky z roku 1969, který 
ukazuje, že i naši předci museli v minulosti čelit podobným epidemiím, jako my.

Naši předci také čelili epidemiím!
I vy můžete nahlédnout 
do naší kroniky
Nejstarší letovská kronika je uložena 
ve Státním okresním archivu a je možné ji 
po dohodě předložit v archivní badatelně 
zájemcům k nahlédnutí.

Přispějte do historie Letů
Pokud má někdo ze čtenářů starý dokument 
nebo starou fotografii k historickým i ak-
tuálním událostem, okresní archiv si ji rád 
okopíruje a zařadí do letovského archivu.

Uchováme svědectví  
pro další generace
Za spolupráci děkuje Pavel Buchtele, okresní 
archiv se sídlem v Dobřichovicích, pavel.
buchtele@soapraha.cz.

V souvislosti s pandemií covid-19 
vzrostl dle výzkumu Národního 
ústavu duševního zdraví výskyt 
duševních onemocnění u dospělé 
populace ČR téměř na 33 %. Duševní 
problémy prožívá každý třetí dospělý, 
nejvíce je znatelný u mladých dospě-
lých a u lidí, kteří na tom jsou hůře 
ekonomicky – přišli o práci, museli 
si zkrátit úvazek, mají minimální 
příjem atd. Riziko sebevražednosti 
stouplo 3x. Pomoc je třeba vyhledat 
včas.

Pokud jste se dostali do ná-
ročné životní situace, můžete se 
obrátit přímo na Centrum sociální 
rehabilitace v Dobřichovicích, které 
v rámci sociálního poradenství na-
bízí podporu nejen lidem s dušev-
ním onemocněním. Pro obyvatele 
Letů jsme spádovou komunitní 
sociální službou. Návazně je pak 
možné dohodnout dlouhodobou 

podporu týmu sociálních pracov-
níků, psychiatrické sestřičky či peer 
konzultantky. S každým plánujeme 
takové kroky, které považuje on 
sám za důležité. Více se dozvíte 
na našem webu: www.spoleknaruc.
cz nebo na facebookovém profilu 
www.facebook.com/spoleknaruc/. 
Zastihnete nás také přímo na mo-
bilu 725 427 935.

Stále je mnoho lidí, kteří duševní 
problémy prožívají, ale odbornou 
pomoc nevyhledají, protože si 
často závažnost svých obtíží buď 
nepřipouští, nebo se bojí negativní 
reakce svého okolí, tedy stigmati-
zace. Centrum sociální rehabilitace 
v Dobřichovicích je bezpečným 
místem, kde získáte podporu při 
hledání ztracené duševní rovnová-
hy. Náruč na Pražské ulici 345 má 
stále otevřeno!  Simona Petrejová,

 Centrum sociální rehabilitace Náruč

To bohužel nevíme, ale podívejme se, jak v roce 1931 komen-
toval v Lidových novinách chřipkovou epidemii.
 Markéta Huplíková

Centrum Náruč podporuje 
duševní zdraví i obyvatel Letů
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Eliška doporučuje udělat si čas sám na sebe. Ro-
diče se mohou v aktivitách střídat, jiné činnosti 
dělat společně s dětmi. Když není škola, je fajn 
nechat děti po splnění povinností co nejdéle 
venku a bez mobilu.

Jak ale najít čas na pohybovou aktivitu?
Můžeme využít čas na cestě do práce a z práce. 
Protáhnout se, když se děti zabaví.

Kolik času věnovat pohybu?
Za dobré považuji 20 min cíleného aktivního 
pohybu a plus/nebo vycházka cca. 45 min, tak 
často, jak to jde. Dobrá je koloběžka. Skvělé je 
třeba švihadlo. Hodně muziky za málo času.

„Času máme tolik, kolik si ho uděláme“
Množství času je o našich prioritách. Potřebu-
jeme mít naklizeno nebo si udělat čas na zdraví 
a pohyb? Práce také většinou počká a jde pak 
lépe od ruky.

Jestli jím nějaké vitaminy?
Vlastně ani moc ne. Doplňuji občas béčko, 

protože sportuju a jím málo masa. Sem tam 
zkusím omega 3, na tablety nejsem typ, hořčík 
z mandlí nebo hořkého kakaa, který si přimí-
chám do oblíbeného banánového koktejlu nebo 
avokádového dezertu.

„Všeho s mírou“
Za mě je důležité jíst tak akorát, přiměřeně pes-
tře a s chutí. Stejné je to i s ostatními činnostmi. 
S jakou emocí si jídlo nebo aktivitu dávkujeme, 
to se nám odrazí v těle. Já se za prohřešek v jídle 
netrestám, užiju si to.

„I technologie nám mohou pomocí, 
žít v době homeofficů zdravěji“
Nemám již několik let televizi, a tak mi zbývá 
čas na jiné aktivity. Displejů mám za celý den víc 
než dost. Pro práci s telefonem a PC používám 
pár ergo vychytávek. Jednou z mých specialit 
jsou zdravé ruce. Mne ruce živí, jako většinu 
z nás! Jsem velkým zastáncem vertikální myši, 
používám chytrou klávesnici, takže když to jde, 
píšu SMS na velké klávesnici nebo používám 
funkci nahrávání zpráv. Hlasové i přepisované.

Když si najdeme 
čas na pohyb, 
zlepší se efektivita 
i ostatních činností!
Je přesvědčena Eliška Lechnerová, majitelka Pohni s Lety 
a vzápětí dodává: „V náročném domácím covidovém prostředí 
je třeba si udržet svůj prostor a čas pro pohyb na čerstvém 
vzduchu. Procházky jsou ideální.”

Co říci na závěr?
V dnešní době homeofficů doporučuji dát si 
záležet na vybavení a používat vhodné moderní 
funkce technologií. Dbát na kvalitní monitor 
a nastavení pracovního místa, pohrát si s tím, 
jak sedíme my nebo naše děti u PC. Proklá-
dejme den krátkými 5-10 min. pohybovkami 
pro rozhýbání a protažení. A najděte si čas být 
chvilku sami.
Držím palce!
My děkujeme za doporučení.  
 Markéta Huplíková

»Za nejlepší vitamín považuji kyslík a pohyb.«

NOVĚ NAROZENÍ LETOVÁCI V MĚSÍCI BŘEZNU

Vítáme mezi námi Vladimíra Váchu, Mikuláše Lenka a Johanu Hořákovou. Přejeme do života mnoho sil a radosti

narozena:
3. března 2021 

v 6:56 hod. 
porodnice Hořovice 

rodiče:
Denisa Neprašová 

a Jakub Hořák

narozen: 
13. března 2021 

ve 13:25 hod. 

rodiče:
Kateřina Lenk 
a Štěpán Lenk

sestřička:
Liliana Lenk (4 roky)

MIKULÁŠ LENKJOHANA HOŘÁKOVÁ
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Napište nám do Letováku…

Máte-li zájem zveřejnit v Letováku pozvánku na vaši akci, článek o činnosti vašeho spolku či or-
ganizace či jiné zajímavé informace z dění v Letech, neváhejte a zašlete nám příspěvek na adresu 
redakce letovak@gmail.com. Uzávěrky jednotlivých čísel najdete níže. Pokud rozsah článku bude 
přesahovat možnosti daného vydání, vyhrazuje si redakce právo příspěvky zkrátit. Autor musí 
pod příspěvek uvést celé své jméno. Zásadně nebudou otiskovány anonymní příspěvky, příspěv-
ky, jejichž obsah je v rozporu s dobrými mravy, a příspěvky jakýmkoli způsobem napadající 
dobré jméno osoby či firmy.
Uzávěrky Letováku pro rok 2021: 25. 5. l 25. 7. l 25. 9. l 25. 11.
Letovák můžete číst i elektronicky na www.obec-lety.cz/zivot-v-obci/casopis-letovak-1/

Obec Lety

vyhlašuje konkurs na obsazení
vedoucího pracovního místa

ŘEDITELE / ŘEDITELKY 
NOVĚ VZNIKAJÍCÍ ZÁKLADNÍ ŠKOLY

A JIŽ FUNGUJÍCÍ MATEŘSKÉ ŠKOLY LETY

Nástup od 1. ledna 2022.
Částečný úvazek od září 2021.

Zcela nová prvostupňová ZŠ v těsné blízkosti Prahy bude 
dostavěna na podzim 2021. První žáky přivítáme v září 2022.

Hledáme aktivního, komunikativního člověka 
s manažerskými schopnostmi, respektujícím přístupem 

a dobrým přehledem v oblasti současných trendů ve výuce, 
který bude pro svůj tým motivujícím lídrem a oporou. 

Člověka, který má odvahu budovat zcela nový tým 
pedagogů ZŠ a spolupracovat se stávajícím týmem MŠ.

Příjem přihlášek do 10. května 2021. 

Více informací na www.obec-lety.cz
nebo na tel. 603 293 139

O S T A T N Í  I N F O

ANKETA

Jak byste pojmenovali naší 
novou základní školu?

¨ Základní škola A. B. Svojsíka
¨ Základní škola Anežky České

¨ Jiné:__________________________

Hlasovací lístek přineste na obecní úřad Lety do 30. 4. 2021.
Nebo hlasujte na:

www.obec-lety.cz/nase-obec/zakladni-a-materska-skola-lety

Proč Antonín Benjamin Svojsík?
þ Český pedagog, kterého zájem o nové 

pedagogické postupy a styly výchovy 
přivedl ke skautingu.

þ Zakladatel a náčelník českého skautingu 
(tzv. Junák)

þ Matka A.B. Svojsíka pocházela z dobřicho-
vického mlýna, kde dosud jeho rodina žije.

þ A. B. Svojsík byl letovský osadník, resp. 
chatař, který Lety velmi miloval a ctil.

þ Lety si se Svojsíkem spojují i čeští skauti.
þ Člen světového skautského výboru, 

prezident Svazu slovanských skautů 
a skautek, docent skautingu na Karlově 
univerzitě, jednatel Umělecké besedy

þ Svojsík byl zarytý odpůrce komunismu – 
zemřel krátce po návratu ze Sovětského 
svazu na streptokokovou nákazu, po ná-
vratu prohlásil, že „Skauting vylučuje 
totalitu, totalita vylučuje skauting“.

Proč Anežka Česká?
þ Sv. Anežka Česká je patronkou naší 

obce – v září 1991 jí byla slavnostně za-
svěcena letovská kaplička, kde je od roku 
1993 umístěna i její posvěcená soška.

þ Anežka Přemyslovna, zvaná Česká, dcera 
českého krále Přemysla Otakara I. je 
jedinou princeznou, která založila klášter 
(Na Františku).

þ Vysoce vzdělaná žena (ve 13. stol 
obzvláště) psala a četla v češtině, latině, 
němčině a italštině, vynikala diplomatic-
kými a organizačními schopnostmi.

þ Významná vůdčí osobnost, která působi-
la nejen v náboženském, ale i kulturním, 
politickém a společenském životě.

þ Proslula svou dobročinností a milosrden-
stvím, byla průkopnicí v organizování chu-
dinské a nemocniční péče na české půdě.

þ Její svatořečení 12. listopadu 1989 ve Va-
tikáně jako by předznamenalo Sameto-
vou revoluci a naplnilo dávné proroctví, 
že „v Čechách nastane mír a pokoj, až 
dojde ke kanonizaci Anežky“.
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